
Vores bekymringer 

1. Dambrugsbekendtgørelse 

2. Statens opkøb af dambrug  

3. Akvakulturstrategi 

4. Det miljømæssige råderum 

Udvalget for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri 2014-15
(Omtryk  - 22-04-2015 - Præsentation fra foretræde vedlagt) FLF Alm.del  Bilag 211
Offentligt



Planer for vækst 

1994: Fødevareudvalg: Akvakultur kan bidrage med råvarer til forædlingsindustrien 
 
1997: Perspektivplan for akvakultur: Stort potentiale 
 
2002: Dambrugsudvalg 
 
2003: Havbrugsudvalg  
 
2007: ”Ny fremtid for fiskeri og akvakultur”: 115.000 tons fisk i 2013  
 
2009: “Grøn vækst”: 100 mio. til recirkuleringsanlæg 
 
2010: Akvakulturudvalg: Omsættelige N kvoter, udlederregulering og zoneplanlægning 
 
2014: Akvakulturstrategi: Fra 44.000 til 55.000 tons fisk i 2025 

Fælles for alle planer er, at de ikke afklarer det miljømæssige råderum for vækst 



Lad os dele gevinsten 

• 35 moderne dambrug tegner sig for cirka halvdelen af den samlede produktion  

• Udledningen af kvælstof er faldet med 46 % siden 2001 

• Produktionen af fisk er i samme periode faldet med 15 % 

Tons Kun miljø Miljø og vækst 

År Fisk N  Fisk N 

2001 30.700 1.197 30.700 1.197 

2012 26.100 643 48.700 1.197 

% - 15 % - 46 % 59 % 0 % 

Moderne dambrug udleder mindre fosfor og organisk stof og de har et lavere vandindtag. 

Til gengæld beholder vi vores oprindelige kvælstofkvote og bidrager med vækst og 

arbejdspladser i landdistrikterne.  



Staten lukker dambrug 

Miljøministeren har opkøbt dambrug for 20 mio. kr. og nedlagt den tilhørende 

foderkvote. I udkast til vandområdeplaner lægges der op til at anvende yderligere 

50 mio. kr. til lukning af dambrug. Vi ønsker en vækstorienteret tilgang, hvor 

foderet overføres til andre dambrug, som vil investere i mere moderne anlæg. 

 

  

 

 

Opkøbsordningen er ikke nævnt i regeringens strategi for akvakultur! 

 

Der er bekymrende, at regeringen taler om vækst men handler med nedskæring.  

 

Fisk (t) Jobs 

Miljøminister - 5.000 - 115 

Erhverv 13.000 250 

Forskel +18.000 365 



Dambrugsbekendtgørelse 

Vi fik en ny bekendtgørelse i februar 2012. Vi har siden arbejdet på at få den 

ændret. Det seneste udkast rummer flere alvorlige ”knaster”: 

• BAT: Overimplementering og fagligt mangelfuld   

• Alle dambrug skal senest i 2022 være på udlederkontrol 

• Flere krav er særdeles byrdefulde: Måling af vandflow, antal vandprøver, begrænsninger 

i vandindtag 

• Det faglige grundlag for udlederkontrol er i strid med DS no. 2399 om afløbskontrol 

 

Vi er bekymrede for, at ”knasterne” ikke fjernes og, at miljøministeren udsteder 

en ny bekendtgørelse uden forudgående høring => De resterende traditionelle 

bygges ikke om, og de moderne anlæg kan ikke udnytte deres potentiale.  



Akvakultur i vækst  

1. Afsæt 1.200 tons N til landbaserede anlæg i vandplaner, 1.200 tons til nye 

offshore havbrug uden for vandplansområder og fasthold de nuværende 373 

N til de eksisterende havbrug i vandområdeplaner.  

2. Fjern ”knasterne” i dambrugsbekendtgørelsen.  

3. Udlæg 40 havbrugszoner uden for vandplansområderne i et landsplandirektiv. 

4. En statslig strukturudviklingspakke for dambrug (spærringer fjernes, 

dambruget nedlægges og foderet flytte til andre anlæg). 

5. Et forvaltningsgrundlag, der sikrer, at brug af fangkulturer kan understøtte og 

fremme vækst i havbrug.  



Worst Case 

Vi får en ny dambrugsbekendtgørelse uden forudgående høring, og hvor 

knasterne ikke er fjernet. 

 

Miljøministerens anvender yderligere 50 mio. kr. på at lukke dambrug. 

 

Der afsættes ikke det miljømæssige råderum (kvælstoframme og fysisk 

plads), som er en kritisk forudsætning for vækst.   



Invitere på besøg  

Vi vil gerne invitere udvalget på en sommertur med besøg på både 

traditionelle og moderne dambrug samt  havbrug. 

 


